
Prosinec 2019 

 

Vážení spoluobčané, 
přeji vám i vašim rodinám pokojné a štědré Vánoce a 
do nového roku pak mnoho osobních a pracovních 
úspěchů, štěstí, spokojenosti, a především pevné 
zdraví. 
  
                                                                                                        Pavel Lžičař, starosta 
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Informace z městského úřadu 

Provoz městského úřadu pro veřejnost 

Pondělí 7.30 – 11.30 hod a 12.30 – 17.00 hod 
Středa 7.30 – 11.30 hod a 12.30 – 17.00 hod 
Budova MěÚ je otevřena i mimo hodiny určené pro veřejnost (úterý, čtvrtek),  
v době od 8.00 do 13.00 hodin. Protože však pracovníci v těchto dnech absolvují                           
školení, vyřizují záležitosti i mimo budovu MěÚ, nebo zpracovávají agendu                   
nutnou pro vydání rozhodnutí, doporučujeme občanům přednostně využívat               
úředních dnů, případně si návštěvu s pracovníkem dohodnout předem. 

Kontakty na pracovníky MěÚ 

Lžičař Pavel - starosta 
telefon: 482 360 432 email: pavel.lzicar@raspenava.cz 
Hanzl Jaromír – místostarosta 
telefon: 725 076 524, 482 360 433 email: jaromir.hanzl@raspenava.cz 
Lipenská Jana – podatelna, sociální věci, správa majetku 
telefon: 482 360 431 email: jana.lipenska@raspenava.cz 
Hrdinová Eva – účetnictví 
telefon: 482 360 440 e-mail: eva.hrdinova@raspenava.cz 
Beranová Ladislava – mzdy a poplatky 
telefon: 482 360 444 e-mail: ladislava.beranova@raspenava.cz 
Sýkorová Ivana – vedoucí ekonomického oddělení 
telefon: 482 360 443 e-mail: ivana.sykorova@raspenava.cz 
Hromníková Olga – ekonomické oddělení, pokladna 
telefon: 482 360 441 e-mail: olga.hromnikova@raspenava.cz 
Ing. Gondkovský Ludvík – správa majetku, pozemky 
telefon: 482 360 446 e-mail: ludvik.gondkovsky@raspenava.cz 
Bc. Nosková Soňa – stavební úřad, životní prostředí, silniční správní úřad 
telefon: 482 360 450 e-mail: sona.noskova@raspenava.cz 
Horčičková Iveta – stavební úřad, životní prostředí, silniční správní úřad 
telefon: 482 360 448 e-mail: iveta.horcickova@raspenava.cz 
Kasalová Jaroslava – matrika, evidence obyvatel 
telefon: 482 360 449 e-mail: jaroslava.kasalova@raspenava.cz 
Čapková Radka – ekonomické oddělení 
telefon: 482 360 445 e-mail: radka.capkova@raspenava.cz 
Mičunovičová Ladislava – městská knihovna a informační centrum 
telefon: 482 360 447 e-mail: knihovna@raspenava.cz 
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Předvánoční jarmark 

  
V pátek 22. listopadu pořádala naše škola pod záštitou Města          

Raspenava a za pomoci mnoha a mnoha pomocníků, dárců a sponzorů           
sedmý ročník předvánočního jarmarku. Před budovou 1. stupně základní         
školy se proto shromáždilo před 16. hodinou velké množství lidí. Byli to            
maminky, tatínkové, babičky, dědečkové děti a občané Raspenavy či jiných          
měst. 

Vše začalo tradičně venku před budovou školy, kde už to díky           
raspenavským hasičům vonělo grilovanými klobáskami, svařákem a dalšími        
jarmarečními vůněmi. Děti z dětského pěveckého kroužku Včelky pod         
vedením Máji Malé zahájily jarmark krátkým vystoupením složeným z         
vánočních písniček a koled. 

Potom už se otevřely dveře školy a všichni návštěvníci vyrazili dovnitř           
k šatně, směnárnám, parkovišti kočárků, ale hlavně k tvůrčím dílnám, které           
jsme společně s dětmi připravili. Letos jich bylo celkem 16 a bylo možné si              
vyrobit různé krásné předměty nějak související s blížícími se Vánoci. Byly           
to: tisk na vánoční tašky, tradiční zdobení perníčků, andílek, svíčky z včelího            
vosku, tučňáci ze žárovek, čert a anděl z vařeček, anděl z provázku, vánoční             
přání – housenka, vánoční zrcátko, vánoční stromek z bavlnky, vánoční          
kapr, vánoční ozdoba z kolíčků, svícínek, závěsný sněhuláček, svícínek z          
papíru a stromeček z větviček. Všechno už bylo dopředu připravené v rámci            
vánočních dílen ve škole našimi šikovnými dětmi a paními učitelkami.          
Vánoční dílny pro nejmenší připravily paní učitelky z naší mateřské školy. 
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Kdo nechtěl nic vyrábět, mohl si zakoupit hotové výrobky, které byly           
také předem připraveny ve vánočních dílnách nebo prostě „kdy byl jen           
trochu čas…“ a to nejen dětmi s paními učitelkami, ale i ostatními            
zaměstnanci školy nebo šikovnými rodiči. I zde byla nabídka velmi pestrá a            
svým složením doplňovala výrobky, které bylo možné si vyrobit  
v dílnách. 

Součástí jarmarku bylo i letos tradiční občerstvení. Máme už takovou          
zkušenost, že při výrobě krásných vánočních ozdob návštěvníkům jarmarku         
většinou trochu vytráví nebo že najednou mají velkou žízeň. Proto jsme           
připravili nejrůznější lahůdky pro mlsné jazýčky. Byly zde klobásky, grilované          
maso, vánoční štola, výborná linecká kolečka a samozřejmě nechyběl ani          
oblíbený párek v rohlíku. K pití zde byla kofola, malinovka, voda a další             
nápoje. 

Účast veřejnosti byla opět velká. Vždy nás mile překvapí, zájem          
všech těch lidí, kteří přijdou. Většinou jsou pozitivně naladění, mají na           
tvářích úsměvy a je na nich vidět adventní pohoda a klid. Také to, že se již                
těší na Vánoce je často slyšet, hlavně od těch nejmenších. Příjemné jsou též             
reakce návštěvníků v pamětní knize. Cituji: „Výborná atmosféra, perfektně         
připravené dílničky – co víc si přát než naše rozzářené dětičky. Krásný            
začátek vánočních svátků, děkujeme. Jako každý rok, krásná předvánoční         
akce. Chválím kreativní práce našich paní učitelek a jejich pomocníků. Opět           
se jarmark moc povedl, dílničky paráda, občerstven dobré, holt všem, kdož 
se podíleli velký obdiv! Výzdoba opět úžasná. Líbilo se nám tady, přijdeme            
zas příští rok. Rok od roku krásnější. Velký obdiv celému školnímu kolektivu.            
Dóóóst dobrý, opět se k Vám vrátíme!“ A mohl bych pokračovat, protože            
děkovných zápisů je letos opravdu požehnaně.  

Děkuji všem, kteří se podíleli na organizaci či průběhu         
předvánočního jarmarku. Hlavně paním učitelkám a asistentkám pedagoga        
mateřské i základní školy a vychovatelkám školní družiny a školního klubu.           
Ti všichni vymýšleli, připravovali vedli jednotlivé tvůrčí dílny, vyráběli výrobky 
k prodeji a podíleli se na hladkém průběhu celé akce. Dětem z dětského             
pěveckého sboru Včelky, které s paní sbormistryní připravily krásné         
vystoupení na zahájení. Žákyním a žákům základní školy. Bez jejich pomoci           
bychom jarmark jen velmi těžko zvládli. Pomáhal nám při přípravě,organizaci 
i při práci v tvůrčích dílnách. Uklízečkám a školníkům, kteří převáželi 
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nejrůznější věci, pracovali na výzdobě školy a všechny prostory potom          
vzorně uklidili. Kuchařkám a vedoucí školního stravování, protože napekly         
výborné voňavé štoly a vynikající perník.  

Paní Anně Kasákové, která pro nás ušila nádherné vánoční tašky a           
překrásné ošatky, panu Zbyňku Kubátovi za sponzorský dar, panu Ondřeji          
Ječnému za profesionální pomoc s občerstvením, paní Kristýně Dubové,         
která upekla vynikající linecká kolečka a vyrobila pro nás andělíčky z drátku,            
Dušanu Pfohlovi za propagaci jarmarku, panu Miroslavu Krkoškovi a Karlu          
Petrnouškovi za výrobu polotovarů pro svícínky, paní učitelce Kamile         
Ajšmanové za sponzorský dar, manželům Škodovým za darování jedlových         
větví na výzdobu školních prostor, hasičům z Lužce za zapůjčení a           
dopravení stolů, paní Pavlíně Jersákové za pomoc ve směnárně, paní Pavle           
Petrnouškové za sponzorské provedení tvůrčí dílny s vánočními zrcátky a          
Iloně Daňové za pomoc s přípravou párků v rohlíku. Paní školnici Martině            
Kockové děkujeme za napečení výborných minivánoček, ale hlavně za         
upečení, nazdobení a instalaci krásného perníkového betléma, který ve         
vestibulu všich nesmírně obdivovali a obdivují. 

A na závěr již tradičně děkuji našemu zřizovateli Městu Raspenava          
za podporu a pomoc při organizaci jarmarku a našim hasičům, kteří nám            
velmi pomohli s venkovním občerstvením. Díky nim jsme mohli         
návštěvníkům nabídnout i grilované bratwursty maso. No a samozřejmě         
také děkuji všem návštěvníkům jarmarku za to, že přišli a vytvořili spolu s             
námi v prostorách školy tu správnou předvánoční atmosféru. 

Šťastné a veselé Vánoce všem! 
Mgr. Petr Chvojka 

72 hodin 

11. října 2019 jsme se opět po roce zúčastnili celostátní akce  
72 hodin. Sešli jsme se v pátek po školním vyučování, abychom oblékli nová             
účastnická trička a pustili se společně do práce. Letos jsme se rozdělili do tří              
skupin. 

Každá skupina pak pracovala na odlišném projektu. Jedna část         
pomáhala zazimovat školní zahradu a sázela nové keříky a cibuloviny,          
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připravila kulánky pro hmyz atd. Druhá skupina se vydala na úklid okolí školy             
a třetí skupina ve školní kuchyňce pekla štrůdly pro babičky  
z domu s pečovatelskou službou v Raspenavě. 

Děti byly jako obvykle neúnavné a vrhly se do všech prací s chutí a              
úsměvem. Odměnou nám všem pak byla radost z vykonané práce a také            
milé úsměvy babiček, kterým jsme ještě vlahé štrůdly odvezli.  
Za realizační tým všem děkuji a těším se napřesrok na další akci. 
 

     
 
 
 
 
     
Dana Málková 

 

               Zprávičky z mateřské školy 

Začátkem listopadu se v naší MŠ konala velmi oblíbená akce - 
Podzimáčkovo dýňové odpoledne. Děti přišly v kostýmech podzimáčků, 
které připravovaly spolu s rodiči, a proto měly velký úspěch při úvodní módní 
přehlídce před diváky v jídelně, po níž následoval velký aplaus. Potom se 
rozběhly do jednotlivých tříd na dílničky, kde vyráběly sami nebo s pomocí 
svých nejbližších různé dárečky na podzimní téma. Za odměnu po tvoření 
mohli všichni ochutnat výborné pochoutky, které připravily nejstarší děti 
nebo šikovné maminky a s plnými bříšky a vyzbrojeni svítícími lampionky se 
vydaly rodiče s dětmi na lampionový průvod naší zahradou. Moc děkujeme 
p. Kockové za krásné perníčky, děti je dostaly jako odměnu za masky a za 
účast. 

21. listopadu jely děti ze tříd Žabiček a Rybiček na pohádkové 
představení do Naivního divadla v Liberci, pohádka „O Raškovi“ se dětem i 
nám učitelkám moc líbila, prostě „Naivko“ opět nezklamalo, věřím, že by se 
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představení líbilo i vám, zkuste to s dětmi! 
Den poté jsme se potěšili na Vánočním jarmarku na „Malé škole“, 

kde jsme měli také připravené vánoční tvoření pro naše nejmenší. Bylo to 
velmi milé, o naše dílničky měly děti velký zájem, přiznám se, že skoro se 
slzami v očích vítám naše bývalé žáčky, někteří už dospělí se k nám hlásí a 
povídáme, jak jde život, prostě dýchlo na nás kouzlo vánoc. 

Naše šikovné nejstarší děti s ještě šikovnějšími paní učitelkami 
zazpívaly vánoční koledy na adventním koncertu v raspenavském kostele, 
svým krásným hlasem je doprovodila paní zpěvačka z divadla  
F. X. Šaldy, koncert měl velikánskou návštěvnost a děti obrovský úspěch, 
vždyt si to opravdu za tu píli zasloužily-advent teď opravdu začíná. 

A Vánoce se blíží přímo pekelným tempem, ve školce ve středu  
4. prosince bylo totiž slyšet čertí blekotání, čerti se tu rojili a nikdo se jich 
nebál, byli to převlečení předškoláčci, kteří plnili čertovské úkoly. Všichni je 
splnili a dostali za ně „Výuční čertovský list“, snědli všechny čertovské 
pochoutky od hodných maminek a ještě stihli navštívit mladší kamarády v 
jejich třídách. Byla to příprava na návštěvu „opravdového“ Mikuláše s 
andělem a čertem, přišli ve čtvrtek, děti se zatajeným dechem poslouchaly, 
jak k nim Mikuláš vlídně hovoří a samozřejmě slibovaly, že budou mooooc 
hodné. Nás učitelky potěšilo, když děti ujištovali čerta, že nezlobíme ani my 
a to jsme si oddechly! 

Příští týden v úterý a ve čtvrtek budou ve školce vánoční besídky, 
máme jako vždy velkou trému za děti, ale určitě všechno dopadne na 
jedničku. No, a za chvíli jsou Vánoce, tak si je užijte, ať jsou pohodové a 
veselé. Tímto bychom také chtěli poděkovat všem hodným sponzorům, kteří 
přispívají na chod MŠ věcnými i pěněžitými dary a moc děkujeme za naše 
děti! 
Sponzoři: Manželé Cudrákovi, Najmanovi, Ječní, Poštolkovi, Uhlířovi, Vydrovi, Paní 
Kocková, paní Prudičová, Sedláčková, Pan Hille, Restaurace „Maškovka“, Řeznictví – 
uzenářství Klouček, Zahradnictví Miroslav Pešek, Ovoce – zelenina Batlička, Fy Gastro Plch, 
Gastro potraviny, Podravka, Bigfood 
 
Za všechny z MŠ Renata Novotná 
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 Výjimečný adventní koncert v našem kostele 

Na první adventní neděli se, již třetí rok za sebou, téměř naplnil            
raspenavský kostel Nanebevzetí Panny Marie. Důvodem byl adventní        
koncert v podání špičkových umělců nejen z Divadla FXŠ v Liberci. 

Koncert z kúru Sonatou in A od Tomaso Albinoni hrou na nově            
zrekonstruované varhany zahájil Petr Tomeš a trumpetista Pavel Jeníček. 
Po této úvodní skladbě přivítal návštěvníky koncertu farář Pavel Andrš, který           
všem návštěvníkům koncertu popřál klidný adventní čas a krásné zážitky z           
koncertu. 

 
trumpetista Pavel Jeníček a Petr Tomeš na kúru při úvodní skladbě 

 
Atmosféru vánoc pak navodily vánoční písně v podání sólistky opery          

DFXŠ Věry Poláchové Kavanové za doprovodu Jiřího Horčičky na klávesy.          
Po tomto úvodním bloku písní paní Poláchová Kavanová na pomyslné          
pódium uvedla děti ze zdejší mateřské školy, které se, pod vedením Zdeňky            
Machové a za kytarového doprovodu Hany Krúpové, pochlubily také písněmi          
s vánoční tematikou. 
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Za přítomnosti vystupujících dětí pak došlo k mimořádné a velice          
dojemné situaci, když farář Pavel Andrš požehnal a radní pro kulturu,           
památkovou péči a cestovní ruch na Libereckém kraji Květa Vinklátová          
pokřtila Kalendář 2020, který nafotily herečky DFXŠ. Křest kalendáře je          
projektem právě těchto umělkyň a nese název „Autíčko pro Kubíka“. 

 
děti MŠ s Věrou Poláchovou Kavanovou 

 
křest kalendáře 2020 – Věra Poláchová , Květa Vinklátová, radní Libereckého kraje                       
a farář Pavel Andrš 

9 



Výtěžek z prodeje kalendáře je pak určen na pomoc         
handicapovanému Kubíkovi. Charitativní akci organizuje Liberecká      
dobročinnost, z.s. a bylo ctí raspenavskému koncertu stát se teprve druhým           
místem, kde byl křest kalendáře realizován. 

Vivaldiano - výběr skladeb starých mistrů návštěvníkům koncertu        
zahrálo další špičkové těleso, které na koncertu vystoupilo – Smyčcové          
kvarteto koncertních mistrů Divadla FXŠ. Závěr koncertu patřil vynikající         
operní pěvkyni Věře Poláchové Kavanové, která za doprovodu Pavla         
Jeníčka (trubka) a Petra Tomeše (klávesy) naplnila kostel úžasnými         
melodiemi Ave Maria od Pietro  Mascagniho. 

 
sólistka opery DFXŚ Věra Poláchová Kavanová 
 

Vynikající kulturní zážitek na konci ocenilo 350 návštěvníků        
potleskem „ve stoje“. Jak koncert hodnotit? Nemohu jinak než jako nevšední           
kulturní zážitek, který není „každý den“. A asi nejlépe to vystihnula slova            
Pavla Andrše, našeho faráře: „máme nejkrásnější a nejšpičkověji obsazený         
adventní koncert široko daleko“. 

Máme za sebou další adventní koncert špičkových umělců, a byť je           
obrovský tlak na jejich účinkování právě o první adventní neděli na řadě            
dalších míst v celém Libereckém kraji, daří se mi tyto umělce k nám, do              
Raspenavy, dostat. 

A tak jako na letošní koncert se podařilo získat nové umělce  
– trumpetistu Pavla Jeníčka a hráče na klávesové nástroje Petra Tomeše 
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(mimochodem bývalého korepetitora ND), chtěl bych příští rok na náš          
adventní koncert dostat harfistku orchestru DFXŠ Markétu Doubravskou. 
Tímto vám všem, kteří adventní koncerty u nás pravidelně navštěvujete,          
mohu sdělit příjemnou zprávu: od vystupujících umělců, v čele s paní           
Poláchovou Kavanovou, mám již dnes příslib na koncert v příštím roce. A            
tak si do kalendáře poznačte: neděle 29.11.2020. Na úplný závěr mi dovolte,            
abych poděkoval sponzorům a donátorům – bez nich bychom tak kvalitně           
obsazený koncert nemohli dělat. Děkuji těmto firmám a organizacím za          
podporu: Novus Česko s.r.o., Petr Beran, Luboš Neumann, Milan Drahoš,          
STK Raspenava Folda s.r.o., Alfa Farský s.r.o., Karel Klouček, Karel Šulc,           
LTK Liberec, Czech Fibre Praha, 
Nadace Preciosa, Městu Raspenava a Libereckému kraji. 

            
 rozdávání dárků pro děti MŠ                  smyčcový kvartet koncertních mistrů 

autor všech fotografií: Antonín Bělonožník 
Ing. Vladimír Boháč, organizátor koncertu 

 

 ZZS LK: Na co dbát na podzim 

Uklidili jste už kola, přezuli auto na zimní pneumatiky a             
pomalu kontrolujete, zda máte seřízené vázání a nabroušené lyže? Než          
přivítáme zimu, je třeba pořádně se připravit na dlouhé večery a tmavá rána.             
A samozřejmě i na topnou sezónu. 

Z pohledu Zdravotnické záchranné služby bude ale asi příprava         
vypadat trochu jinak. Nezajímá nás až tak, zda máte revizi všech svých            
plynových spotřebičů nebo zda jste stihli dokoupit dřevo na topení. Byli           
bychom ale rádi, abyste doma měli nainstalovaný hlásič oxidu uhelnatého.          
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To je plyn, který zabíjí. Jen loni jsme k případům otravy oxidem uhelnatým             
vyjížděli téměř třicetkrát, v některých případech byla nutná hospitalizace         
postižených a několikrát museli být dokonce převezeni do speciální komory.          
Hlásič, který nosí na oblečení připnutý naši řidiči, přitom přítomnost          
nebezpečného plynu vždy velmi rychle odhalil. Pořízení toho domácího je          
záležitostí několika stokorun – pokud je koncentrace oxidu uhelnatého v          
domácnosti nad normou, hlásič vás alarmem upozorní. 

Další noční můrou Zdravotnické záchranné služby jsou špatně        
oblečení chodci. Ačkoliv u dětí se situace zlepšuje, na oblečení i tašky            
většinou reflexní prvky našívají samo výrobci, u dospělých a zejména          
seniorů tomu tak není. Pokud se tedy pohybujete venku za snížené           
viditelnosti, nezapomeňte si připnout reflexní pásky nebo jiné prvky. Vaši          
viditelnost zvýší několikanásobně – zatímco v tmavém oblečení je chodec          
viditelný na vzdálenost cca 18 metrů, s reflexními prvky je to až 200 metrů. 

S prodlužujícími se večery a ubýváním sluníčka záchranářům přibývá         
také výjezdů k lidem s psychickými problémy a depresemi. Psychiatrické          
nemoci, jako je například demence či schizofrenie, se staly třetím          
nejčastějším důvodem pro výjezd záchranky – podle statistik je to zhruba           
45tisíckrát ročně. A proto - neuzavírejte se do sebe, komunikujte se svým            
okolím a těšte se na jaro! 
Michael Georgiev – ZZS LK 

 

 

Informace pro osaměle žijící seniory i jejich děti   

Anděl Strážný hlídá bezpečí a zdraví  

  24 hodin denně 

Jak umožnit a zpříjemnit život seniorů co nejdéle ve známém, tedy           
domácím prostředí? Když jsou dva, mohou si pomoci, horší je situace           
seniorů osamělých. Přijde krizová situace – zhoršení zdravotního stavu,         
dezorientace, fyzické napadení na ulici apod. Jednou z nejobávanějších         
situací u seniorů bývá pád, následná bezmoc, někdy i bolest. Minimálně           
jednou ročně jich upadne 30% a s věkem riziko stoupá. 
Nabízíme jednoduchý a moderní způsob ochrany zdraví a bezpečí  
– tísňovou péči. 

12 



1. Klient nosí na ruce monitorovací zařízení, které je napojeno na dispečink            
Anděla Strážného. 
2. Při stisknutí SOS tlačítka (v případě pádu automaticky) zařízení lokalizuje           
polohu systémem GPS a spojí se s dispečinkem, který vyhodnotí situaci a            
vyšle na místo potřebnou pomoc – kontaktní osobu, výjezdovou službu,          
záchrannou službu nebo hasiče či policii. 
3. Nezbytnou pomoc tedy dokážeme zajistit okamžitě a kdekoli. 
Monitorovací zařízení s detekcí pádu zapůjčujeme jako jediní v ČR          
bezplatně. 
Chcete vyzkoušet službu tísňové péče na jeden měsíc zdarma? 
Volejte 603 563 060 nebo pište na poptavka@andelstrazny.eu. 
Více informací najdete také na www.andelstrazny.eu 

 

  Lucie Sieberová 
  Projektový manager tísňové péče      

   

                    Ocenění   

Děkujeme lidem, že nejsou lhostejní k neštěstí jiných. 
V polovině listopadu jsme měli příležitost osobně poděkovat čtyřem 

šestnáctiletým studentům liberecké školy Kateřinky, kteří na začátku října 
zachránili život muži po ošklivém pádu ze schodů. Studenti neváhali a  
k muži se rozběhli už v okamžiku, kdy ze schodů padal. Hned volali naši 
linku 155 a poté, co muž upadl do bezvědomí, zahájili podle pokynů 
operátorky resuscitaci. Zachráněný muž již byl propuštěn z nemocnice. Bez 

pomoci studentů by možná nežil nebo by jeho stav byl 
mnohem těžší. 
Z kolemjdoucích dospělých nikdo nezastavil a 
nepomohl… 
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Děkujeme nastupující generaci, že neváhá. I když se ocitne v 
nekomfortní situaci, jde na pomoc. Děkujeme za tu naději, že lidská 
lhostejnost nevítězí. Studentům jsme předali drobné dárky a s velkým 
vděkem i samolepu "Pomohl jsem zachránit lidský život". Děkujeme jim i 
jejich rodičům a učitelům, kteří je k pomoci druhým vedou. 
Celý příběh, který přikládáme, zachytila Romana Stránská: 
Rychlá reakce studentů pomohla zachránit život 

V polovině října si skupinka tří       
chlapců a jedné dívky všimla     
nedaleko zastávky u Home Credit     
Arény dvojice vrávorajících mužů.    
Mířili k prudkým schodům. Jeden     
zakopl a zřítil se ze schodů po hlavě        
dolů. Druhý se ho snažil zachytit, ale       
neudržel rovnováhu a spadl rovněž.     
Studenti neváhali ani na okamžik a      
rozeběhli se mužům na pomoc. 

„Viděli jsme, že jeden z mužů       
bezvládně leží, proto jsme si rychle      
rozdělili úlohy,“ vzpomíná Jonáš    
Rais, „zakřičel jsem na Vendulu     
Kolenovou, ať vytočí 155.“ Po     
spojení s dispečinkem záchranné    
služby postupovali studenti v podání     
první pomoci dle pokynů dispečerky.     
Řeklo by se, že to byl jen pád, ale         
zraněnému muži šlo skutečně o život.      
Čtveřice nejprve snesla bezvládného    
muže ze schodů, položili ho na      
rovnou plochu a otočili na záda.      
Zjistili, že má promáčklou lebku  
a zlomený nos. 

„Štípni ho do ucha, jestli reaguje,“       
volal Jakub Hudák na spolužáky. Muž      
nereagoval, byl v bezvědomí. Po     

chvilce u něj nastala zástava dechu.      
Studenti zahájili masáž srdce. V té      
chvíli se vzpamatoval kamarád    
zraněného a zapojil se do oživování.      
„Vzpomínám si, jak na mne Šimon      
Machač křičí, že ten pán masíruje      
srdce úplně špatně. Poradili jsme mu,      
kam má položit ruce. Pak jsme se až        
do příjezdu sanitky v masáži střídali,      
je to dřina,“ vypráví Jakub. „Velmi      
mne zaskočilo, že během oživování     
kolem nás prošli dospělí, vůbec se      
nezastavili, nezeptali se, jestli    
potřebujeme pomoct,“ smutně dodává    
Vendula. 

„Studenti mají můj obdiv,     
reagovali naprosto ukázkově,“   
komentuje událost mluvčí   
Zdravotnické záchranné služby   
Libereckého kraje Michael Georgiev. 

Šimon, Jonáš, Jakub a Vendula      
jsou studenti prvního ročníku SŠ     
Kateřinky Liberec. Vendula si    
vybrala obor Fashion Design, chlapci     
studují obor Záchranářství a    
bezpečnost obyvatel. „Už od  
1. ročníku máme v osnovách     
Zdravovědu a první pomoc, ze     
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kterých budeme skládat i praktickou     
maturitu. Paní učitelka Bubeníková je     
vynikající a dokonale nás na všechny      
situace připravuje nejen teoreticky,    
ale i prakticky,“ říká Jakub. Jonášovi      
se líbí, že první pomoc trénují také na        
pravidelných školních kurzech: „Měli    
jsme zatím jen jeden, ale už se těšíme        
na další.“ Šimon doufá, že ve vyšším       
ročníku se mu bude ve škole dařit       
natolik, aby byl vyslán na soutěže v       
první pomoci. „Snad si také vybojuji      
na zdravotnické soutěži medaili jako     

můj bratr, který bude letos maturovat.      
Právě on mi školu v Kateřinkách      
doporučil,“ dodává Šimon. 

Duchapřítomnost studentů ocenil    
také ředitel SŠ Kateřinky Václav     
Tichý: „Poskytnutí pomoci není v     
dnešní době vždy samozřejmostí.    
Proto si velice vážím a oceňuji      
chování každého, kdo není lhostejný     
ke svému okolí. Jsem rád, že naši       
studenti opakovaně patří k těm, co      
pomáhají.“ 

 
                                                                 Michael Georgiev – ZZS LK 

 
 

    HASIČI RADÍ OBČANŮM     

Prožijme advent i vánoční 

svátky v klidu a bezpečí 

Čas adventu se každým rokem slaví po čtyři neděle před vánočními svátky.            
Letos připadá první adventní neděle na 1. prosince. Také lidé v České            
republice si oblíbili tradiční oslavy adventního období, ke kterému patří          
zapalování čtyř svící na adventních věncích. Světlo svíček může přinést do           
každého domova atmosféru klidu, pohody a předvánočního rozjímání, ale         
také neštěstí, pláč, ztráty na majetku, zdraví a někdy i životech. Abychom            
předešli podobným nehezkým zážitků s ohněm, máme tu několik základních          
rad, jak nakládat se zapálenými svíčkami, olejovými a aromatickými         
lampami. 
1. Nikdy nenechávejme zapálenou svíčku nebo aromatickou lampu bez         
dozoru dospělé osoby, přitom pozor na únavu, usnutí apod. Zabraňme,          
aby na hořící svíčku dosáhly malé děti. Hlídejme také starší děti a domácí             
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mazlíčky. 
2. Pod každou zapálenou svíčku, olejovou nebo aromatickou lampu patří          
podložka z nehořlavého materiálu o dostatečné šíři, například z keramiky,          
kovu nebo kalíšek ze žáruvzdorného skla. Pokud dojde k převrhnutí či           
roztavení svíčky, zabrání se nehořlavou podložkou rozšíření ohně na         
nábytek, interiérové textilie a další vybavení domácnosti. Nikdy nedávejme         
pod svíčky ubrousky z hořlavých materiálů, jako je například papír či textil. 
3. Odstraňme z dosahu hořících svíček všechny hořlavé materiály a          
ozdoby, jako jsou větvičky jehličnatých stromů a další ozdoby z plastů, textilií            
či papíru. 
4. Pozor na vznik průvanu v místnosti, který může svíčku převrhnout nebo            
plamen rozkmitat a zapálit okolní ozdoby na věnci nebo svícnu, případně           
záclony a další bytové textilie. 
5. Dbejme již při nákupu svíčky či adventního věnce o bezpečnost.           
Například svíčky, které mají v sobě zalisované suché květy, listy nebo jiné            
hořlavé materiály, mohou po prohoření tuto ozdobu snadno zapálit a          
následně způsobit požár, který se v bytě šíří velmi rychle. 
6. Pokud na adventním věnci nejsou svíčky umístěné v misce z nehořlavého            
materiálu, který oddělí svíčku od dekorace a zachytí horký vosk, svíčky v            
žádném případě nezapalujme. Věnec s nezabezpečenými svíčkami       
ponechme pouze jako dekoraci. 
Požáry vánočních stromků 

Požáry vánočních stromků od zapálených svíček a prskavek se už          
objevují ojediněle, protože většina domácností dnes využívá elektrické        
osvětlení. I u něho bychom měli dodržovat základní bezpečnostní         
pravidla. Tedy kupovat výrobky nejlépe v běžné prodejní síti, opatřené          
českým návodem použití a s příslušnými certifikáty. Hasiči totiž evidují          
také několik případů z minulých let, kdy kvůli elektrickému zkratu začal           
hořet vánoční stromek. 
Vaření a pečení 

Vánoce jsou také obdobím přípravy svátečních pokrmů. Při pečení,         
vaření a smažení nenechávejme bez dozoru zapnutý sporák nebo vařič,          
dbejme zvýšené opatrnosti při vaření, aby nedocházelo ke vznícení         
připravovaných potravin. Pamatujme, že např. horký olej na pánvi a jiné           
hořlavé kapaliny se nesmí hasit vodou, jinak může snadno dojít k           
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„výbuchu“, rozšíření požáru na digestoř a kuchyňskou linku, případně         
popálení. Pokud se na pánvi vznítí potraviny, je nejlepší pánev zakrýt           
pokličkou, navlhčenou utěrkou nebo třeba plechem na pečení a oheň          
tak udusit, případně použít hasicí přístroj s náplní určenou speciálně na jedlý            
tuk. Před začátkem hašení je třeba vypnout přívod energie. 
Zábavní pyrotechnika 

Lidé spojují oslavy nejen Silvestra a Nového roku, ale v posledních           
letech i vánočních svátků, s efekty zábavní pyrotechniky, jejíž používání má           
svá pravidla. V některých obcích upravuje místo a čas používání          
zábavní pyrotechniky obecně závazná vyhláška. Také vypouštění       
lampionů štěstí je v některých městech a obcích zcela zakázáno. 
- Zábavní pyrotechnika nepatří do rukou dětem. 
- Dodržujme vždy pokynů výrobce. 
- Zábavní pyrotechniku neodpalujme pod vlivem alkoholu nebo jiných         
omamných látek. 
- Pyrotechnické předměty odpalujeme v dostatečné vzdálenosti od osob i          
zvířat, abychom zamezili zraněním nebo případnému poškození sluchu. 
- Pro odpalování různých pyrotechnických předmětů zvolme volná        
prostranství, neodpalujme je v uzavřených prostorech, v blízkosti aut a          
zástavby. I zbloudilá světlice může zapálit například obložení balkonu či jiné           
hořlavé materiály. 
Hasičský záchranný sbor Libereckého kraje přeje klidný čas adventu a          
krásné vánoční svátky! 
por. Mgr. Iva Michalíčková 
koordinátorka preventivně výchovné činnost 
HZS Libereckého kraje 

 

Na zámku Zbiroh proběhlo tradiční předávání 

medailí a plaket Hasičského záchranného sboru 

České republiky 

Ve čtvrtek 31. října byly na zbirožském zámku z rukou generálního ředitele            
HZS ČR genpor. Ing. Drahoslava Ryby předány medaile a plakety HZS ČR            
příslušníkům a osobnostem, které se dlouhodobě zasazují o vynikající spolupráci s           
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HZS ČR. Tato ocenění jsou každoročně předávána u příležitosti Dne vzniku           
samostatného česko-slovenského státu. 

V odpoledních hodinách slavnostního aktu byly předávány medaile HZS ČR          
„Za věrnost I. stupně“. Oceněnými příslušníky HZS Libereckého kraje jsou plk. Ing.            
Luděk Prudil, kpt. Ing. Petr Štajnc a npor. Josef Hanzl, DiS. 

Nadporučík Josef Hanzl, DiS., nastoupil v roce 1989 na stanici Liberec a po             
zřízení stanice Raspenava je od roku 1994 jejím velitelem. Je tak nejdéle sloužícím             
velitelem stanice HZS Libereckého kraje a zároveň jediným velitelem, který ji           
řídí od jejího počátku doposud. Dlouhodobě se věnuje problematice činnosti          
jednotek sborů dobrovolných hasičů obcí a zejména jejich odborné přípravě, a to v             
rámci zásahového obvodu stanice Raspenava. Zastupuje HZS Libereckého kraje v          
bezpečnostní radě a povodňové komisi ORP Frýdlant. 
Medaile „Za věrnost I. stupně“ jsou udělovány příslušníkům za 30 a více let             
příkladného plnění služebních povinností a vzornou reprezentaci HZS ČR navenek. 
Využito z příspěvku na https://www.hzscr.cz/, autor celého příspěvku:  
por. Mgr. Radka Kostelňákov 

Cvičení v Polsku 
O posledním víkendu v říjnu se naši raspenavští dobrovolní hasiči zúčastnili           

cvičení u svých kolegů v Polsku. Cvičení se konalo na území města Gryfów Śląski v               
Dolnoslezském vojvodství. Město se nachází v podhůří Jizerských hor mezi          
Zhořelcem a Jelení Horou, na řece Kwise. Leží přibližně 30 kilometrů od            
Raspenavy. Město je dlouhodobě partnerským městem města Raspenavy a nejinak          
je tomu i u partnerství hasičů obou měst. Námětem cvičení byla dopravní nehoda             
osobního automobilu a autobusu s nutností vyproštění osob. 

   
  
 

Využito z příspěvku na https://www.hzscr.cz/     
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         Dotace Libereckého kraje na zabezpečení 

činnosti jednotky požární ochrany 

našeho města 

Město Raspenava pokračuje v rámci zajištění akceschopnosti městské        
jednotky požární ochrany v pravidelné obměně ochranných pomůcek, které jsou          
nezbytné pro práci městských hasičů. I v roce 2019 byly pořízeny nové zásahové             
obleky, které nahradí obleky pořízené před 20 a více lety. Dále byly pořízeny             
ochranné kukly, které hasiči společně se zásahovými obleky uplatní a ocení           
zejména u požárů v uzavřených prostorách, případně při výcviku v zařízení           
simulujícím reálné podmínky požáru našich profesionálních kolegů zde v         
Raspenavě a zásahové rukavice. Celá akce zaměřená na zvýšení ochrany          
zasahujících hasičů nesla náklad 111.708,- Kč. Z této sumy činila dotace z            
Dotačního fondu Libereckého kraje, programu  
„1.1 Podpora jednotek požární ochrany obcí Libereckého kraje“ celých 66.000,- Kč.  
 Využito z příspěvku na https://www.hzscr.cz/  
 

Novinky u Zálesáků 

Dětský myslivecký kroužek Zálesák začal nový školní rok s jednou          
podstatnou změnou: místo jednoho vedoucího má nyní dva. Jaroslav Černý          
si ponechal odbornou mysliveckou část schůzek a zajišťování víkendových         
akcí. Herní a zábavnou část schůzek vede Terka Stehlíková, která Jaroslava           
Černého i zastupuje. Do kroužku vstoupila ve 12 letech a hned se stala jeho              
velice aktivní členkou. Po ukončení základní školy začala v kroužku pracovat           
jako instruktorka, tedy pomocnice vedoucího. A počínala si velice šikovně a           
spolehlivě. Proto jí po maturitě vedoucí kroužku nabídl, aby se stala jeho            
druhou vedoucí. Terka nabídku přijala a pro kroužek je to veliké „plus“.  
I další jeho vedení se částečně změnilo. Odešli dva dosavadní instruktoři,           
Karel Čapek a Ondra Šimek. Karel nastoupil na vysokou školu a Ondra má             
pro práci v kroužku nevhodnou pracovní dobu. Ke stávající osvědčené          
instruktorce Martině Čapkové, ale přibyli tři bývalí členové kroužku, kteří již           
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ukončili základní školní docházku - Stanislav Fúska, Pavel Rieger a Patrik           
Černý. Nezbývá, než obměněnému vedení kroužku popřát hodně zdaru. 

Po prázdninách začal kroužek hodně aktivně. Kromě běžné        
schůzkové činnosti a práci pro myslivost (hned od počátku září jsme začali            
přikrmovat bažanty a od začátku listopadu i srnčí zvěř) jsme uspořádali řadu            
víkendových akcí. 8. září jsme navštívili Dětský myslivecký den ve Světlé p.            
J. 13. až 15. září jsme se na chatě Hubertka nad Lázněmi Libverda             
zúčastnili tradičního podzimního setkání s libereckou Pionýrskou skupinou        
Radovánka. 21.září jsme se byli v Arnolticích podívat na podzimní zkoušky           
loveckých psů. 4. až 6. září jsme měli víkendovku na myslivecké chalupě            
rovněž v Arnolticích. 2. listopadu jsme byli pozváni na Dětský myslivecký           
den na zámku Loučeň u Nymburka. 
 
Mgr. Jaroslav Černý˛ vedoucí kroužku 
 

 

Myslivci plesali 

30. listopadu uspořádala v České besedě myslivecká skupina        
Honebního společenstva Raspenava tradiční Hubertskou zábavu. K tanci a         
poslechu hrála stejně jako v minulých letech rodinná skupina Kerndlových z           
Mělníka. O občerstvení se také již tradičně stará cathering Krajské          
nemocnice Liberec. Součástí vstupného byla zvěřinová večeře. Nesměla        
chybět ani bohatá tombola, jejíž značnou část rovněž tvořila zvěř. Hlavní           
ceny byly na slosovatelné vstupenky, ostatní na tombolové lístky. Jako již           
tradičně byly sál a přísálí úplně vyprodány, což svědčí o tom, že se             
návštěvníci naší zábavy dobře baví. Konečně, přitahuje je i tombola, hlavně           
její zvěřinová část. 

Mgr. Jaroslav Černý 
člen myslivecké skupiny 
Honebního společenstva Raspenava 
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  Obecní zřízení kdysi a na počátku 20. století 

V dřívějších staletích mělo obecní zřízení zcela despotický charakter.         
Představitelé obcí - rychtáři nebo šolcové (v různých dobách měli různá           
pojmenování) - vládli téměř neomezeně. Byli ale odpovědni správci panství,          
hejtmanovi. Rychtářský úřad byl dědičný. Byl vázán na vlastnictví dědičného          
kretschamu (německy), rychty. To byl statek, který býval často dvakrát tak           
velký než obyčejný selský statek. Protože jeho součást byla i hospoda, říká            
se jí dnes podle kretschamu zkomoleně krčma. Pivo a pálenku do ní musel             
rychtář odebírat z frýdlantského vrchnostenského pivovaru a palírny. Rychta         
(statek i úřad) byla jeho vlastníku propůjčena majitelem panství v léno. To            
znamenalo, že mu jej vrchnost, znelíbil-li se, mohla odebrat. Rychta byla           
osvobozena od robot i desátků (desetiny úrody), kterými byli ostatní          
obyvatelé obcí majiteli panství povinováni. Rychtáři museli platit daně až od           
r. 1735. Kromě toho měli různá práva. Např. jednotliví poddaní museli na            
jejich majetku robotovat (nejen tedy na panském). Kromě toho měli ještě           
právo provozovat kovárnu. Rychtáři zároveň provozovali v obci soudnictví a          
vybírali daně a desátky pro svou vrchnost, farnost a panovníka. Soudní           
pokuty, ke kterým byl provinilec odsouzen, odváděli do sídla panství, v           
našem případě do Frýdlantu. Rychtáři si k soudním jednáním vybírali          
přísedící, kterými byli obecní nejstarší, již měli v obci majetek. Někdy však            
vedli rychtáři soudní jednání sami. Soudním písařem býval obvykle místní          
učitel. Všechna soudní jednání probíhala na rychtě. Obecní soud řešil spory,           
přečiny a policejní přestupky. Obvyklým trestem byla pokuta, která byla          
propita v pivu. Přísnější tresty bývaly vykonány za použití mučicích nástrojů,           
kterými byly např. spoutávání řetězy za krk, ruce a nohy, nasazování houslí            
(dřevěný nástroj ve tvaru houslí) na krk a ruce, napínání na skřipec (dva             
pohyblivě spojené žebříky, na něž byl odsouzenec přivázán a protichůdným          
pohybem žebříků napínán), zavírání do stolice (trestanec seděl před ní, ruce           
a nohy natažené před sebe a zavřené v otvorech stolice), umisťování na            
pranýř (sloup nebo klec na náměstí, kde byl nepoctivý občan umístěn a            
kolemjdoucí mohli na něj plivat, nadávat a vysmívat se mu a fackovat ho) a              
další. Obvyklým trestem bývaly i nucené práce. 

Ostatními záležitostmi, které řešil obecní soud, byly kupní smlouvy,         
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dědictví, pozůstalosti, manželské smlouvy atd. Rozhodnutí soudu bylo s         
povolením vrchnosti zapsáno do obecní knihy smluv. Po uzavření koupě byl           
obvykle proveden tzv. litkup, tzn., že koupě byla zapita. Platba byla           
potvrzena obecním soudem. 

Rychtáři nebyli za svou práci placeni obcí, nýbrž si mohli vzít určité            
procento z jimi vybraných daní, což činilo 1 krejcar z 1 zlatého. Dále jim              
připadly poplatky za soudní jednání, vedená v obci. Raspenavská rychta          
byla ve Fučíkově ulici 422 (restaurace Smědavská rychta), rychta v Luhu v            
Luhové ulici 104 (penzion Rychtářův statek) a v Lužci v Hejnické ulici 313             
(restaurace Myslivecké zátiší). 

V r. 1531 byl raspenavským rychtářem Matěj Stracke. V r. 1567 byl            
rychtářem jeho syn, rovněž Matěj. 1590 zde vystupuje jako rychtář Jan           
Augsten.1602 jím je Jan Stracke, 1637 Jiří Ressel. Po jeho smrti koupil            
rychtu 25. ledna 1657 za 800 kop grošů jeho nejstarší syn Jan. Rychtářem             
byl ale již od r. 1650. 3. června 1685 přešla rychta za 975 kop grošů na jeho                 
nejmladšího syna Bohumíra Ressela. 

V r. 1683 měla rychta 68 korců, tj. 192916 m2 = 19,2916 ha orné              
půdy a luk tolik, že z nich bylo 9 fůr sena. Dobytek čítal 1 koně, 2 voly                 
(sloužili k tahání), 11 krav a 60 ovcí. 4. listopadu 1709 se rychta dostala za               
920 kop grošů do držení Bohumírova zetě Bedřicha Antonína Worfa. Od něj            
ji 17. září 1747 získal za 1200 kop grošů jeho syn Jan Antonín. 10. listopadu               
1748 koupil rychtu za 1500 kop grošů jeho bratr Jan Josef. Když pro stáří a               
nemoc musel funkci rychtáře v roce 1773 vzdát, řídili obecní záležitosti v            
letech 1773-1774 Bohumír Scholze, 1774 až konec roku 1778 Jan Josef           
Krause a 1779-1784 Jan Nepomuk Rösler. Tito rychtářovi zástupci museli          
být potvrzeni vrchností a byli placeni odstoupivším rychtářem. Posledně         
jmenovaný byl ženat s dcerou Jana Josefa Worfa a jako takový koupil 15.             
března 1784 rychtu od jeho dědiců za 3000 kop grošů. 23. července 1808 ji              
za 3 tis. zlatých (v r. 1754 se v Rakousku, pod které České země v l. 1526                 
až 1918 patřily, přešlo z grošové měny na zlatou) prodal svému synu Josefu             
Röslerovi, který byl dobrodincem chudých. Když 31.srpna 1845 zemřel, byl          
jeho syn Julius neplnoletý, proto ho zastupoval obecní sekretář (něco jako           
tajemník) František Richter. Ale již na podzim téhož toku byl rychtářem           
zvolen výčepní hamerské (patřící k železné huti na místě dnešního hotelu           
Zámeček) hospody Matyáš Fürtsch. Ten funkci vykonával až do reformy          
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obecního zřízení v Rakousku v r. 1850. Od té doby již obecní představený             
(bývalý rychtář) již nebyl dědičný, nýbrž byl volen. V té době se v Raspenavě              
již dobýval vápenec, z něhož se pálilo vápno, a proto k rychtě patřily i              
vápencový lom a vápenka. Pozemky rychty činily 33 jiter a 914 čtverečních            
sáhů (celkem 19,2852 ha) orné půdy, 30 jiter a 762 čtverečních sáhů            
(celkem 17,5098 ha) luk a pastvin a 44 jiter a 1184 čtverečních sáhů             
(celkem 25,7025 ha) lesa. Císařsko-královské daně z této rychty činily 26           
zlatých a 26 krejcarů ročně. Vrchnosti odváděl rychtář za svůj majetek 12            
zlatých, 13 krejcarů a 3 feniky a faráři odváděl 3/4 měřice (70,155 litru) žita a               
čtvrtinku ovsa. Robotu rychtář nevykonával. Ale vícero raspenavských 
obyvatel muselo na jeho pozemcích pracovat a odvádět mu různé dávky. 

Protože od reformy obecního zřízení již hospoda a další majetek          
nebyly součástí obecního úřadu, zůstaly ve vlastnictví Röslerů. Julius Rösler  
nebyl v té době stále ještě plnoletý, proto spravoval hospodu jeho švagr            
Mořic Miessler. 
V letech 1867-1870 byl obecním představeným (dnešním starostou) Julius         
Rösler. 
Pokračování v příštím čísle zpravodaje 

(Podle „Ortsgeschichte der Gemeinden Raspenau, Mildenau und             
Mildeneichen“ Franze Antona Ressela zpracoval Mgr. Jaroslav Černý,               
kronikář) 

Stolní tenisté slaví 55 let organizovaného 

stolního tenisu v Raspenavě 

V sobotu 14. prosince 2019 se sešli v Mysliveckém zátiší stolní tenisté, a             
společně oslavili a zavzpomínali na 55 let činnosti oddílu v Raspenavě – pod křídly              
tělovýchovné jednoty  JISKRA RASPENAVA. 

Hodnocení poslední „pětiletky“ se bude dělat velice dobře, neboť výsledky          
všech družstev jsou dlouhodobě velice kvalitní, o čemž svědčí i umístění v            
tabulkách jednotlivých soutěží. 

A-družstvo je v Liberecké divizi na výborném 2. místě a nebýt zdravotních            
komplikací jednoho z klíčových hráčů Tomáše Zahradníka, bylo by to zřejmě 1.            
místo bez ztráty „kytičky“. 
Čelo soutěže je následující: 
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1. SKST Liberec F  9 – 1 – 1 30 bodů 105 : 48 
2. Jiskra Raspenava     9 – 0 -  2              29              105 : 50 
3. Sokol Turnov  8 – 0   - 3             27  95 : 68 

B-družstvo hraje v krajském přeboru 2. třídy a v posledním zápase první            
poloviny v přímém souboji o čelo tabulky doslova „smetlo“ do té doby vedoucí celek              
Jiřetína 10 : 4 takže čelo tabulky je následující: 
1. Jiskra Raspenava   B        7 – 3 – 1   28 bodů 105 : 65 
2. Sokol Jablonec n.J B           8 -  1  - 2   28 bodů 102 : 68 
3. SK Jiřetín p. B.           8 – 0 -  3   27 bodů  98 :  64 

C-družstvo hraje Okresní přebor 1. třídy – a opět se skvělým umístěním na             
druhé místě. To první opustilo právě po posledním zápase v Jablonném v P., kde              
prohrálo vysoko 16:2, když ze základu družstva ze 4 hráčů chyběli kvůli nemoci             
hned tři!Čelo tabulky v okresním přeboru vypadá následovně: 
1. TTC Jablonné v P.       7  - 0  - 2    23 bodů                   101 : 61 
2. Jiskra Raspenava C       7  - 2  -  1   23 bodů                   90  : 72 
3. SKST Liberec M       6 – 0 -  3     21 bodů                   99 : 63 

Co popřát oddílu stolního tenisu do další „pětiletky“? Hráčům především          
zdraví, neutuchající chuť do jejich milovaného sportu, rozvoj mládežnické kategorie          
a zachování dosavadní přízně vedení města v podobě užívání herny stolního tenisu            
v raspenavské sportovní hale. Po sportovní stránce dobré výkony a možná i po             
několika letech návrat 3. ligy do Raspenavy.  
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
                                                              Ing. Vladimír Boháč, kronikář oddílu 

 

24 



 

25 



 

26 



                       Houbařské okénko 

Letošní podzim byl pro houbaře     
vynikající. Už velmi dlouho    
nerostlo tolik hřibovitých hub jako     
letos. Ještě 8. listopadu jsem     
našel 6,5 kg hub. Jednalo se o       
hřiby smrkové, bronzové a kováře.     
Usušil jsem 3 litrovou sklenici a      
ještě zbylo na hromadu řízků a 5       
porcí guláše. 
 Jelikož se blíží Vánoce    
zaměříme se na ně. Běžně se dá i        
na Štědrý den najít takzvaná     
vánoční houba. Jedná se o     
Penízovku sametovou. Roste na    
dřevě a pařezech listnatých    
stromů. Má medově žlutý, někdy     
žlutooranžový nebo kaštanově   
hnědý klobouk 3-8 cm široký. Třeň      
je sametový, pod kloboukem    
oranžově žlutý. Dužnina má    
příjemnou chuť a vůni. Roste v      
trsech a je to dobrá jedlá houba,       
která posiluje imunitní systém. Je     
v hodná do polévek. Dříve o      
svátcích ve většině rodinách    
nechyběl na stole houbový kuba. 

 
Nabízím recept: 
½ kg krup, 100g sušených hub,      
škvarky, sádlo, sůl, pepř,    
majoránka, česnek a kmín. 

V osolené vodě uvaříme kroupy     
do poloměkka. Přecedíme a    
necháme okapat. Přimícháme sůl,    
koření, utřený česnek, rozpuštěné    
sádlo, škvarky a namočené houby     
chvíli povařené. Zalijeme trochou    
vývaru a rozmícháme. Pečeme v     
pekáči vymazaném sádlem, až    
zčervená kůrčička. Podáváme s    
kysaným zelím nebo okurkou. 
Jelikož se v tomto období více      
konzumuje maso a jistě po letošní      
sezóně máte větší množství    
naložených a zavařených hub, je     
vhodné zařadit jakýkoliv houbový    
pokrm do jídelníčku. 
Přeji všem pohodové užití svátků. 

Vladimír Hudec alias Hříbek 
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            Oslava jubilantů 
Město Raspenava spolu s klubem důchodců organizují oslavu               

občanů, kteří slavili nebo budou slavit narozeniny. Na oslavu jsou zváni                     
občané od 70, 75 let a poté každý další rok. 
Jubilantů je velký počet, proto se oslavy konají 3x do roka a to vždy po                             
čtyřech měsících. 

Členové klubu důchodců se postarají o zajištění vhodného               
prostoru, kde objednají přípitek, oběd a po obědě kávu se zákuskem.                     
Zákusek ke kávě pečou ženy z klubu důchodců. 

Za město se oslav zúčastní pan starosta města, pan místostarosta,                   
paní matrikářka a paní fotografka. Za klub důchodců paní Z. Jehličková. 

Po všech gratulacích a předání dárkového balíčku pokračuje               
diskuze s panem starostou. Po diskuzi bývá vždy pořízená společná                   
fotografie všech jubilantů. Všechny pořízené fotografie obdrží jubilanti               
zdarma domů do schránek. Celou oslavu financuje město Raspenava. 
Ještě bych chtěla zmínit, že klub důchodců v prosinci 2018 odeslal                     
finanční částku 500,- Kč na adventní koncert. Souhrn všech vybraných                   
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finančních darů byl rozdělen v roce 2019. 

 

Za klub důchodců Z. Jehličková 

Okénko raspenavské farnosti 
Vážení čtenáři, sestry, bratři, sousedé i přátelé. Po dalších téměř          

čtyřech měsících se hlásíme s novými událostmi a aktualitami z dění v            
raspenavské farnosti. 
 Každý z Vás jistě povšimnul viditelné změny u kostela Nanebevzetí          
Panny Marie v Raspenavě. Díky obci a podpoře pana starosty Pavla Lžičaře            
byly vykáceny túje vedle hřbitovní brány. Pracovníci obce Raspenava         
opravili zeď a srovnali terén. Pro mnohé se tak stalo překvapením, co se             
skrývalo za vykácenými tújemi – totiž hroby raspenavských duchovních.         
Díky zásahu a obnově obce se podařilo tomuto pietnímu místu vrátit           

patřičnou úctu. 
V sobotu dne 30. listopadu se nad „paragánem“         

v Raspenavě sešlo několik desítek věřících, aby       
společně s faráři Bartolomějem Černým a naším       
Pavlem Andršem požehnali nově obnovená Boží      
muka. Boží muka byla zasvěcena sv. Františku z        
Assissi a to i z toho důvodu, že bazilika         
Navštívení Panny Marie a přilehlý klášter v       

Hejnicích byly právě místem, kde řád františkánů působil a za minulého           
režimu byli někteří členové i internováni. Kdo z Vás tedy vyjde z Raspenavy             
do Hejnic po staré poutní cestě, zadem Raspenavou, může se touto           
památkou potěšit nebo u ní pomodlit. Dílo obnovy této památky se mohlo            
uskutečnit pouze díky spolku pro kulturu a krajinu Frýdlantsko, dárcům, 
dobrovolníkům a nadaci OF. 
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Krátké okénko farnosti zakončíme    
pozvánkou na Vánoční hru, která bude slavit již        
svůj pátý ročník. Před pěti lety se rozhodla parta         
lidí z raspenavské a sousedních farností, že by        
nebylo špatné události Vánoc přiblížit veřejnosti      
zábavnou a napínavou formou hry a zpívání       
koled. Všem se nápad i první uvedení hry líbil a s           
dalšími ročníky byla založena tradice. Letošní      

termín pro Vánoční hru připadá na neděli 22. prosince v raspenavské Betánii (sál             
mezi raspenavskou farou a kostelem). Jste všichni (a hlavně děti) srdečně zváni – v              
16:30 začínáme. 

O Vánocích je potom zván každý do kostela, nejen na krásné jesličky a              
vánoční výzdobu, ale hlavně ke zklidnění, načerpání sil, modlitbě,         
bohoslužbě nebo jen tak posezení v lavici a potěšení se z Boží přítomnosti.             
Rozpisy nejen vánočních bohoslužeb jsou k nalezení v každém kostele nebo           
na internetových stránkách našich farností. V Raspenavě bude vánoční mše          
24. prosince ve 21:00 hod. Tradiční půlnoční bude pak v Hejnicích 24.            
prosince ve 24:00 hod., při ní zazní Česká mše vánoční od Jana Jakuba             
Ryby, lidově „Rybovka“. 

Ing. Rostislav Dvořák 
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Otevírací doba během vánočních svátků 
 
Městský úřad 
23. 12. - 27. 12. 2019 ZAVŘENO 
Pondělí 30. 12. 2019 
úřední hodiny 8:00 - 16:00 hodin  
 31. 12. 2019 - 1. 1. 2020 
ZAVŘENO 
 Od 2. 1. 2020 běžný provoz 
 
Knihovna a informační centrum 
23. 12. 2019 - 3. 1. 2020   ZAVŘENO 
 
 Lékárna 
23. 12. – 27. 12. 2019 ZAVŘENO 
30. 12. – 31. 12. 2019 ZAVŘENO 
   1. 1. – 3. 1. 2020      ZAVŘENO 
 
Obvodní lékař 
17. 12. 2019 ZAVŘENO ( zastupuje 
paní doktorka v Novém Městě p.S.) 
23. 12. – 27. 12. 2019 ZAVŘENO 
 
Zubní ordinace 
23. 12. 2019 – 5. 1. 2020 ZAVŘENO 
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Nevyžádané rukopisy se nevracejí. Fotografie jsou pořízeny přispěvovateli. 

Realizace: www.funprint.eu 
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